
Memoriál Jana Dřínka a Karla Herolda 
V sobotu 10. 9. se obě naše soutěžní družstva zúčastnila 19. ro-
čníku Memoriálu Jana Dřínka a Karla Herolda ve Žďáře nad
Sázavou. Družstvo žen obsadilo 2. místo z osmi zúčastněných
týmů a družstvo mužů obsadilo 4. místo ze čtrnácti.
Memoriál zasloužilých funkcionářů
V neděli 4. 9. se naše soutěžní družstva zúčastnila 8. ročníku
Memoriálu zasloužilých funkcionářů ve Velkém Meziříčí. Družstvo žen potřetí v řadě obhájilo prvenství na
této soutěži a opět si na rok domů odvezlo putovní pohár v podobě skleněné přilby. Družstvo mužů se této
soutěže zúčastnilo poprvé a v konkurenci 12 družstev vybojovalo 8. místo.
Bohdalovský pohár
V sobotu 3. září náš sbor uspořádal na hasičském cvičišti jubilejní XX. ročník soutěže v požárním útoku
Bohdalovský pohár. Dopoledne soutěžili mladí hasi-
či rozdělení do kategorií mladších a starších, v po-
žárním útoku podle pravidel hry Plamen. V kategorii
mladších soutěžilo celkem 13 družstev. Náš sbor re-
prezentovala dvě družstva, která se umístila na 4. a
11. místě. V kategorii starších soutěžilo 7 družstev a
domácí tým vybojoval krásné 2. místo. Putovní po-
háry obou kategorií opět obhájila družstva ze Zubří.
Odpoledne soutěž pokračovala kategorií dospělých,
požárním útokem tzv. klasice. Za náš sbor v soutěži
bojovalo družstvo žen a mužů. Ženy v konkurenci 3
družstev obsadily 2. místo a družstvo mužů z 9 dru-
žstev vybojovalo 3. místo. Oba putovní poháry letos
vyhrála družstva z Nového Veselí.
Gratulujeme všem soutěžícím k jejich výkonům.
Děkujeme sponzorům za ceny, které nám na tuto
soutěž poskytli, pořadatelům, kteří zajistili klidný
průběh celé akce a divákům, kteří přišli všechna dru-
žstva povzbudit. Příští rok se budeme opět těšit na
dalším ročníku.                                    SDH Bohdalov

V sobotu 27.08.2022 se na místním poli za čerpací stanicí směr
Chroustov konala Bohdalovská traktoriáda. Jednalo se již o dru-
hý ročník. Z hlediska počtu traktorů se velmi vydařil, sjelo se
celkem 126. traktorů! Dopoledne se traktoristé se svými vozy
sjížděli a postupně registrovali. Po registraci projela obcí spani-
lá jízda. Pro traktoristy i pro diváky byl připraven bohatý dopro-
vodný program. Před samotným zahájením soutěží proběhla u-
kázka práce vycvičených psů z kynologického klubu ze
Záborné. Poté začaly soutěže. Traktoristé změřili své síly v sout-
ěžích jako slalom, couvání s vozem a nejzajímavější disciplínou
byla určitě opět přetahovaná. Diváci měli možnost zúčastnit se
soutěže v koulení kola nebo změřit síly v přetahované s trakto-
rem. Pro děti byl připraven skákací hrad a nově malování na ob-
ličej, za což velice děkujeme. Pro všechny bylo připraveno o-
bčerstvení, se kterým vypomohli členové SDH Bohdalov.
Všichni výherci si odvezli hodnotné ceny a poháry. Po vyhláše-
ní zahrála kapela Řetěz, které děkujeme za celé zakončení akce.
Ještě jednou děkujeme všem sponzorům, rodinám a známým,
kteří se na akci podíleli a přispěli k tomu, aby byla tato akce u-

spořádána. Zároveň dě-
kujeme všem zúčastně-
ným traktoristům, že za
námi přijeli i za nepřízeň
počasí i z velké dálky.  

Za hlavní pořadatele
Tomáš Neubauer 

a Michal Pavlíček

Úřad městyse: Bohdalov 250, 592 13, tel.: 566 677 137, e-mail: bohdalov@bohdalov.cz
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aktuální volební období stávajícího zastupitelstva v těchto dnech končí a v následujících
dnech budete svými hlasy volit nové členy zastupitelstva městyse. Je to tedy zajisté i čas
bilancování a ohlédnutí se za uplynulými čtyřmi roky.

Kromě radosti a příjemných dnů nám čtyři předchozí roky přinesly i poměrně těžké
období zvládání covidové pandemie, která nás ve výrazně mírnějším rozsahu provází 
i v současných dnech.

K tomu se v posledním roce přidal výrazný nárůst cen energií, který negativně ovli-
vňuje a v některých případech až ohrožuje běžný chod domácností nás všech a samo-
zřejmě i hospodaření městyse a organizací zřizovaných městysem, tj. základní školy 
a mateřské školky. V této souvislosti je pro Vás pro všechny jistě důležitá informace, že
zodpovědným a prozíravým jednáním městyse máme smluvně zajištěny dodávky ener-
gií pro městys, základní školu a mateřskou školku až do 31.12.2023 a to za ceny z roku
2021. Tedy – za podmínky, že nedojde k nejhoršímu možnému scénáři a nebudou
zásadně omezeny nebo úplně zastaveny dodávky elektrické energie a plynu.

Stejně tak je pro vás jistě příjemná a pozitivní i informace, že městys Bohdalov má
zajištěnu finanční stabilitu svého hospodaření do dalších let, díky vytvořeným rezervám
bychom dokázali v budoucnu zvládnout i možný výpadek příjmů ze státního rozpočtu 
a máme zajištěny finanční prostředky na investice v příštím volebním období.

Neméně důležitá je informace o tom, že v současné době čeká na realizaci velký sta-
vební projekt týkající se pitné vody. Napojením vrtu BO1, Stříbrné studánky, stavebními
úpravami vodojemu, napojením Chroustova na stávající vodojem a výstavbou nové
technologie úpravy vody by měl být zajištěn dostatek kvalitní pitné vody pro naše obča-
ny na další desítky let. V současné době se intenzivně pracuje na zajištění dotačních fi-
nančních prostředků na realizaci této stavby.

Máme za sebou (a je bohužel docela reálné, že i před sebou) složité, obtížné a těžké
období čtyř let. Sportovci říkají „Těžkýma rosteš“ a všichni jistě známe i přísloví „V nou-
zi poznáš přítele“. S odvoláním na tato úsloví jsem rád, že naše obce Bohdalov 
a Chroustov rostly a rozrůstaly se i v předchozím období a také že i v našem městysi pla-
tí přísloví o tom, že v nouzi poznáme přítele. Možná si ještě vzpomenete, že v počáteční
fázi covidové pandemie, kdy byl nedostatek hygienických roušek, se mezi námi našli
„přátelé“, kteří pro naše občany šili ve svých domácnostech roušky. I s delším odstupem
času jim za to jistě přísluší naše opětovné poděkování.

Samozřejmě se mohou ozvat, a určitě se ozývají i kritické hlasy. Všichni víme, že té-
měř vždycky jde něco udělat lépe, možná rychleji nebo nějak jinak, což se někomu mů-

Vážení spoluobčané Bohdalova a Chroustova,

SDH Bohdalov2. ročník Bohdalovské 
traktoriády - Maličká, 
ale naše

že jevit jako vhodnější. Rozhodování v zastupitelstvu je však poměrně složité, administ-
rativně náročné a může se zdát i zdlouhavé. Prvořadým a nejdůležitějším úkolem zastu-
pitelstva je především zodpovědně pečovat o majetek městyse svěřený zastupitelstvu k
hospodaření a rozvíjet naše obce Bohdalov a Chroustov. Jsem přesvědčen, že se to za-
stupitelstvu městyse v končícím volebním období z větší části dařilo.

V předchozích čtyřech letech se podařilo zrealizovat téměř čtyři desítky nejrůznějších
stavebních akcí, investic a větších oprav. Pro připomenutí Vám nabízím výčet alespoň
těch nejvýznamnějších

výstavba inženýrských sítí pro 18 RD v Bohdalově a 5 RD v Chroustově (nyní pro-
bíhá) probíhající výstavba školního a volnočasového sportovního areálu za školou 
v Bohdalově, venkovní učebna na zahradě MŠ výstavba a uvedení do provozu sběrné-
ho dvora odpadů kompletní rekonstrukce všech inženýrských sítí a asfaltových povr-
chů v ulici od č.p. 258 (Lisnerovi) až po ulici u úřadu městyse hospodářský dvůr mě-
styse – nový asfaltový povrch dvora, nové oplocení, výstavba dřevěného přístřešku pro
komunální techniku výstavba chodníků - od zrcadla směr Pokojov, podél komunikace
III/35429 (k Pavlovu), nyní probíhající výstavba chodníku podél komunikace II / 388 
k novostavbám Žlíbky II. rekonstrukce hlavního vodovodního řadu ve dvou etapách -
od zrcadla ke starému ZS a navazující druhá etapa - od střediska směr k Pokojovu u-
ložení sítí elektrického vedení do země v centru obce (investor E.ON) a s tím související
kabelizace veř. osvětlení a rozhlasu v centru obce, modernizace veřejného osvětlení 
a rozhlasu v dalších částech obce stabilizace místní komunikace a rekonstrukce opěrné
zdi v Chroustově u Vraného rybníka.

V samotném závěru mého příspěvku chci poděkovat všem členům zastupitelstva za
jejich práci pro městys Bohdalov v končícím volebním období a popřát jim klidné, spo-
kojené dny prožité ve zdraví se svými blízkými.        Arnošt Juda, starosta městyse

Vystaveno 3000 zvířat. Králici, drůběž, holubi, 
kozy, ovce, okrasné ptactvo a další.
Farmářské trhy, králičí hop a dalšší program
Dům kultury Bohdalov: So 7-18, Ne 8-13

mutace ZDAR:_SVRATKA.QXD 20.9.2022 2:39 Stránka 4



Září – začátek školního roku a s ním spojený, pro nově příchozí
děti, první den ve školce bez táty a mámy. Děti se držely statečně,
ale přesto některým z nich malá slzička na zem ukápla. Na děti,
které již chodily a vrátily se z prázdninových výletů zpět do škol-
ky, čekalo příjemné překvapení v podobě jiné značky, jiných p. u-
čitelek a samozřejmě postupu do jiné třídy. Už to nejsou ta malá
„Koťátka“, ale starší „Pejskové“ nebo dokonce nejstarší
„Medvídci“.
V současné době je v 1. třídě Koťátek 22 dětí ve věku 3-4 roky. V
průběhu školního roku 2022-2023 po dovršení tří let dítěte školka
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Mistrovská díla v Bohdalovském kostele - 2

Š

Ve dnech 17.8. - 21.8. 2022 proběhlo celostátní kolo 54. ročníku Soutěže
mladých chovatelů v Jihlavě. Mladí chovatelé ze žďárského okresu při-
jeli i letos v hojném počtu. Letošního celostátního kola se zúčastnilo za
žďárský okres 16 soutěžících. Po příjezdu do Jihlavy jsme byli ubytováni
v Domově mládeže Střední stavební školy. Večer nás čekalo slavnostní
zahájení a následující dva dny byly vyhrazeny pro soutěžení. Mladí cho-
vatelé během soutěže psali vědomostní test, poznávali plemena zvířat ze
svých odborností a v neposlední řadě museli obhájit svoji písemnou práci
před zkušební komisí, ve které psali o svém chovu. Každý den se sout-
ěžící společně se svými vedoucími mohli účastnit odborných přednášek
a obohatit tím své chovatelské znalosti. Nejvíce nás všechny zaujala před-
náška teraristiky. Během přednášky jsme měli možnost vzít do rukou ha-
da, nebo nakrmit agamu švábem. V hojném počtu se děti účastnily i před-
nášek o drůbeži nebo o chovu bažantů v České republice. Zajímavá byla
odborná exkurze u chovatelů v Brtnici a Kněžicích, kde jsme navštívili 3
chovatele drobných hospodářských zvířat. Špičkoví chovatelé nám pře-
dali své zkušenosti v oblasti chovu králíků, holubů či drůbeže.
Organizátoři soutěže připravili jako každý rok pestrý doprovodný pro-
gram. Poznali jsme krásy města Jihlavy, především její historickou část,
navštívili jsme muzeum, kde nás čekala prohlídka s průvodcem, dále
jsme se podívali do jihlavského podzemí a prošli jsme se po městských
hradbách. V sobotu jsme navštívili jihlavskou ZOO, ve které nás paní o-
šetřovatelka provedla všemi pavilony a nechyběl ani zajímavý výklad o
zvířatech, která v ZOO žijí. Dalším pěkným zážitkem byla ukázka drav-
ců. A ve večerních hodinách soutěžící už netrpělivě čekali na slavnostní
vyhlášení soutěže. Znalosti a dovednosti našich mladých chovatelů jsou
dlouhodobě na vysoké úrovni, což se projevilo i v letošním roce. Naši
soutěžící pro okres Žďár nad Sázavou vybojovali opět 1. místo.
Za okres Žďár nad Sázavou jsme si přivezli: ● pět 1. míst – (Vytlačil
Tadeáš – ovce a kozy, Kroftová Timea – drobní hlodavci,
Prombergerová Pavlína – drubež, Prombergerová Věra – králičí hop,
Dočekalová Dora – králíci) ● čtyři 2. místa (Rychtecká Eliška – králičí
hop, Němec Matyáš – okrasné ptactvo, Němec Tomáš – ovce a kozy,
Bernardová Adriana – kočky) ● tři 3. místa (Wassergauer Jakub – drob-
ní hlodavci, Ondráček Josef – drůbež, Prombergerová Věra – králíci) ●
jedno 4. místo (Bernardová Jana - psi) ● jedno 5. místo (Dočekalová
Anežka - kočky) - jedno 6. místo (Nováčková Nela - drůbež). Za všeo-
becné chovatelství prokázala své znalosti Ema Nováčková. Po slavnost-
ním vyhlášení byla pro všechny soutěžící, vedoucí i organizátory při-
pravena diskotéka a ráno jsme se vydali na cestu domů. Kolektiv pra-
covníků s mládeží děkuje všem organizátorům, Kraji Vysočina, OO
ČSCH Žďár nad Sázavou, OO ČSCH Jihlava a Miroslavu Cahovi, zá-
stupci krajského sdružení ČSCH. Děkujeme a gratulujeme hlavně našim
soutěžícím – mladým chovatelům za vzornou reprezentaci a přejeme da-
lší chovatelské úspěchy a ať jim jejich koníček i nadále dělá radost.
Ivana Bláhová

Ve čtvrtek 1. září se v kulturním domě uskutečnilo slavnostní zahájení nového školního
roku za účasti žáků celé školy, řady rodičů a hostů včetně pana starosty a členů Školské
rady. Paní ředitelka představila celý učitelský sbor a seznámila přítomné s hlavními body
a cíli, které jsou plánované na tento školní rok. Následovalo představení a přivítání pr-
vňáčků. Naši nejmladší žáčci obdrželi od paní ředitelky pamětní list a od žáků 9. třídy ky-
tičku na přivítanou. Po zahájení se všichni žáci se svými třídními učiteli přesunuli do
svých tříd, kde byli seznámeni s rozvrhem a organizací výuky pro tento školní rok.
Prvňáčkům a také všem našim žákům přejeme hlavně zdraví, hodně studijních úspěchů,
splněných cílů a spoustu hezkých zážitků se svými spolužáky a učiteli. Rodičům přejeme
dostatek trpělivosti, důslednosti, pochopení, a především radosti ze svých dětí.
Úspěch v soutěži Knihomágové
V minulém školním roce měli žáci naší školy možnost si několikrát do roka objednat kni-
hy z Dětského knižního klubu Grada za výhodné ceny a tím se zapojit do soutěže
Knihomágové. Cílem soutěže je podpořit v dětech zájem o knížky, probudit v nich lásku
ke čtení, naučit je rozumět textu a pomáhat rozvíjet jejich fantazii. Za aktivní přístup v té-
to soutěži získali naši žáci 33. místo a odměnu balíček 12 knih. Tyto nové knihy si budou
moci zapůjčit ve školní knihovně, což určitě potěší všechny milovníky knih.

Získání 3D tiskárny
Naše škola se zapojila do projek-
tu s názvem Průša pro školy, kdy
nám firma Prusa Research zapů-
jčila 3D tiskárnu Original Prusa
i3 MK3S+. Cílem projektu bylo
do tří měsíců navrhnout, vymo-
delovat a pak vytisknout na 3D
tiskárně učební pomůcku a po-
skytnout ji do platformy výuko-
vých materiálů. Do projektu jsme se pustili s loňskými žáky 8. třídy, kteří se v hodinách
Informatiky naučili nejen vytvářet 3D modely, ale také si je vytisknout na 3D tiskárně.
Činnost žáků i všechny postupy a schémata musela být pečlivě zdokumentována a vyfo-
tografována. Během prázdnin byl náš projekt firmou odborně posouzen a úspěšně sch-
válen. Máme velkou radost, že výše uvedená 3D tiskárna byla naší škole darována a zů-
stane na naší škole pro výuku 3D technologií.                        Ředitelství ZŠ a MŠ Bohdalov

Celostátní kolo 54. ročníku 
soutěže mladých chovatelů

Slavnostní zahájení nového školního roku

1. září – školička nám začíná

V minulé kapitole z dějin farního kostela sv. Vavřince jsme si představili jeho malířskou výzdobu. Dodání a
zavěšení většiny obrazů pravděpodobně došlo podle tradice pod dozorem samotného malíře Josefa Ignáce
Havelky v roce 1759 a v několika letech následujících. Vedle obrazů však tvoří stejně významnou část výz-
doby díla sochařská. V době vrcholného, či pozdního baroka se sochařskou a řezbářskou prací zabývaly velké
dílny. Tak tomu byl například v nedalekém klášteře ve Žďáru nad Sázavou. Vedle mistrů v nich pracovala řa-
da tovaryšů a učedníků. Na rozdíl od malířské výzdoby nemáme, ale přesné autorství soch doložené.
Vzhledem ke stylové čistotě však můžeme předpokládat zhotovení a dodání celé kolekce z jedné dílny a ve
stejném čase jako tomu bylo u výzdoby malířské. Patronem kostela sv. Vavřince v Bohdalově byl hrabě
Antonín František Collalto et San Salvadore, majitel panství v Brtnici. Právě on mohl být, spolu s farářem
Noskem, zadavatelem scénáře bohdalovské sochařské galerie. Celý soubor totiž tvoří 23 soch. Každá z nich
představuje konkrétní osobnost s vlastním historickým příběhem i vztahem k regionu Bohdalova. Na hlav-
ním oltáři nacházíme postavu sv. Jindřicha, německého císaře římského, na druhé straně pak sv. Václava, pa-
trona českého národa. Poznáte ho podle orlice na štítě a praporu. Jejich umístění je poctou stavitelům chrámu,
kněžím Jindřichu a Václavovi Noskům. Obě sochy však byly na svá místa dodány až později a pocházejí
pravděpodobně od jiného autora. Jejich poněkud strnulé klasicistní postoje už nepatří do barokní epochy.
Naopak mezi nimi, po boku obrazu stojící postavy apoštolů Petra a Pavla patří jednoznačně do období do-
končení kostela a jsou ukázkou pokročilého barokního umění. Celá plocha velké oltářní stěny je pak zaplně-
na množstvím dalších výjevů, andělských hlaviček a stylizovaných oblaků. Na této stěně tak můžeme vidět
posloupnost prací v řezbářské dílně. Mistr vytvářel velké sochy, tovaryši mu pomáhali a samostatně vytváře-
li drobné postavy, zatímco na učedníky zůstávali ony zmíněné obláčky, v literatuře nazývané buchty. Všechny
sochy v kostele jsou dřevěné. V dílně je po dohotovení řezbářských prací potáhli směsí plavené křídy a klihu
a po zaschnutí vybrousili a vyleštili. Teprve pak na ně mohla být nanesena barevná polychromie a dostaly ko-
nečnou podobu. Vraťme se však k výzdobě kostela. Na levé straně zůstává dominantním prvkem kazatelna.
Ta je vyzdobená postavami čtyř evangelistů – svatých Matouše, Marka, Lukáše a Jana. Mezi nimi, na boku
kazatelny, jsou upevněny tři zajímavé a hodnotné reliéfy - Uzdravení slepého, Předání klíčů a Kázání sv.
Pavla. Proti kazatelně je umístěna křtitelnice se scénou, na které křtí sv. Jan Křtitel Ježíše Krista. Sochy ve
vlastní chrámové lodi tvoří společně příklad přesného ideového zadání vhodného pro naše městečko. V před-
ní části, vlevo při pohledu na oltář stojí sv. Metoděj, patron Moravy, při křtu sv. Ludmily. Naproti této scéně
pak sv. Cyril křtící jejího manžela knížete Bořivoje. Vedle zemských patronů jsou na stěnách kostela umístě-
ny postavy velmi důležité pro zdejší sedláky a zemědělce. Na straně levé sv. Linhart, patron rolníků a napro-
ti němu sv. Vendelín, patron pastýřů a chovatelů. Zatímco předchozí postavy jsou oděny v duchovním rou-
chu, představuje sv. Vendelín postavu jakéhosi panského úředníka a je tak věrným obrazem osobností, jaké
se mohly v 18. století procházet po Bohdalově. K postavám zmíněných světců se lidé dovolávali při pozem-
ských zemědělských starostech. Nemocí dobytka či špatné úrody. Naopak, o úroveň výše, umístěné postavy
u varhan, představovaly přímluvce před nebezpečím shůry. Například povodněmi, krupobitím či velkým su-
chem. Jedná se o postavy římských mučedníků Jana a Pavla. Ti jsou společně uvádění v modlitbách už v době
raného křesťanství. Množství dalších soch najdeme také v bočních lodích na postraních oltářích. Jejich vý-
klad pak vždy souvisí se zasvěcením jednotlivých oltářů. Další z výjimek časového určení celé naší kolekce
představuje novodobá dřevořezba z čistého lipového dřeva představující scénu, kdy se Panna Maria zjevila 
v Lurdech sv. Bernadetě. Ještě o jedné soše se musíme zmínit. Ta nestojí uvnitř kostela, ale na prostranství
před ním. V současné době probíhá její obnova a my se můžeme těšit na její návrat. Jedná se o sochu dalšího
českého patrona sv. Jana Nepomuckého. Přesný rok jejího vzniku nám jistě potvrdí odborná expertiza, ale
vzhledem k tomu že je tomuto světci věnován jeden oltář v kostele, můžeme její vznik zasadit do stejného
období jako celou jeho výzdobu. Postava sv. Jana Nepomuckého je natolik významná a zajímavá, že mu vel-
mi rád věnuji příští kapitolu. Množství soch a obrazů v Bohdalovském kostele je na tak malé tiskové ploše
velmi obtížné popsat. Navazuji tedy na přání některých čtenářů předchozí kapitoly o obrazech a spolu s pa-
nem děkanem Peňázem připravíme k tomuto tématu samostatnou přednášku přímo v kostele.                                      

Stanislav Růžička www. bohdalovske-kapitoly.cz

přijme ještě 6 dětí. V 2. třídě Pejsci je 14 dětí ve věku 3-5 let a konečně 3.třídu Medvídky
navštěvuje 26 dětí ve věku 4,5-6 let a z toho 24 předškoláků.

Před začátkem školního roku p. provozní a p. učitelky školičku uklidily, nazdobily, aby
se tady všem dětem líbilo. Během září a začátkem října na děti ve školce čeká řada akcí,
které se v minulosti osvědčily a mají je všichni rádi. Jedná se o oblíbenou drakiádu, kde dě-
ti spolu s rodiči pouští draky, dále navštívíme firmu Agras, a.s., kde budou mít možnost si
prohlédnout zemědělské stroje, živé krávy a telátka a také k nám do školky přijede divadlo
s loutkovou pohádkou. Určitě se půjdeme podívat na výstavu drobného zvířectva zde 
v Bohdalově. Doufáme, že ve školce strávíme rok plný pohody, úsměvů a dobré nálady. 

p. učitelky z MŠ Bohdalov
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